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MARIS PRAATS

„Ma olen nüüd küll sõ-
natu. Olen alles noor 
tegija vapimärgi 
jaoks,“ sõnas SA Val-
gehobusemäe suusa- 
ja puhkekeskuse juha-
tuse liige Kalju Kerts-
mik pärast seda, kui 
kuulis uudist saada-
vast vapimärgist.

29. septembri vallavolikogu 
ühehäälse otsusega anti Järva 
valla kõrgeim autasu ehk vapi-
märk Kalju Kertsmikule. Rõõ-
musõnumist andis talle teada 
Järva vallavolikogu aseesimees 
Jüri Ellram. „Väga põnev ja suur 
üllatus mulle,“ kommenteeris  
Kertsmik otsust. Tema sõnul on 
ta panustanud nii sporti kui ka 
kultuuri, kuid alati on see olnud 
meeskonnatöö. 

Laiemalt on Kertsmik tun-
tud Albu endise vallavanema-
na, kes oli selles ametis aastatel 
1993–2016. Pärast seda oli ta 
aastatel 2017–2021 Järva valla-
volikogu liige ning haridus- ja 
noorsootöökomisjoni esimees. 
„Töö vallas on palju muutunud. 
Kui mina olin vallavanem, siis 
pidi iga ametnik tegema kuut-
seitset eri tegevust, nüüd on töö 
rohkem fookustatud,“ võrdles 
Kertsmik. 

„Kõige keerulisemad ja põne-
vamad ajad olid Vargamäel ala-
tes aastast 1995,“ sõnas Kertsmik 
meenutades. Tema idee oli tuua 
Vargamäele suveetendused, mil-
lega Vargamäe koguks tuntust 
ning külastajate arv kasvaks. „Sa 
pead olema ise aktiivne – vaa-
tama, kuulama ja läbi rääkima. 
Siis juhtuvad imed,“  kommen-
teeris ta. 

Kertsmiku meelest oli kõige 
raskem etenduse „Põdernai-

ne“ korraldamine, kuna see oli 
tehniliselt keeruline ning vajas 
suurt pingutust. Lavastus toi-
mus soosaarel ning etenduspaiga 
lähistele sõideti hobuvankritel, 
edasi matkati jalgsi – kõik see 
toimus varahommikul – ja pä-
rast etendust pakuti Vargamäel 
arhailist toitu. „Ma ei mõelnud, 
et see etendus nii suureks kas-
vab,“ meenutas ta. 

„Kõigiga on võimalik koos-
tööd teha,“ sõnas Kertsmik. Ta 
tunnistas, et teatriinimesed on 
küll emotsionaalsed, kuid tuleb 
olla nutikas ning rääkida nende 
keeles. „Kui jõuad teatriinimes-
tega suhtlemisel ühisele lainele, 
siis tekivad ka imed ja sünnivad 
sellised imelised projektid nagu 
Vargamäel 20 aastat toimunud 
erinevate teatritega koostöös 
lavastatud etendused. Loome-
protsessi käigus tekkis ikka aru-

saamatusi, kus saadeti ka mind 
igale poole. Ikka juhtub. Ei tohi 
solvuda, vaid tuleb minna edasi.“

Kertsmiku elutööks võib 
aga pidada Valgehobusemäe 
suusa- ja puhkekeskuse aren-
damist. Alates 1999. aastast on 
seal järjepidevalt spordikultuu-
ri edendatud. Eriti kiire areng 
on toimunud viimase viie-kuue 
aasta jooksul. Kertsmik on ol-
nud alates keskuse ideest kuni 
tänaseni südame, mõtete ja tege-
vustega selle juures.  „Kui keegi 
siia tuleb, siis peab tal tekkima 
üllatusmoment,“ kommenteeris 
ta arendamise vajalikkust.

Ka sel aastal on olnud tihe 
suve- ja sügishooaeg: toimunud 
on neli suuremat võistlust ning 
18 spordilaagrit. „On väga hea 
meel, et spordilaagrite korral-
dajate seas on koht väga popu-
laarne.“

Lisaks on sel aastal inves-
teeritud inventari, parendatud 
laste mängimise võimalusi, re-
konstrueerimisel on imbväljak 
ning parandatud kunstlume 
tootmise tarvis kõrgsurve- ja 
süvaveepump. Praegune suurim 
arendusprojekt on Valgehobu-
semäele madalsüsinikspor-
dihalli rajamine. „Kasutame 
päikeseenergiat ja vähese ener-
giasisaldusega ehitusmaterjale, 
mis on küll soojapidavad, kuid 
väikese süsinikjäljega. Kasutust 
leiab hall lumevabal ja vihmasel 
perioodil,“ selgitas Kertsmik. 
Tema sõnul on selline spor-
dihall vajalik, sest varasemalt 
pole olnud kohta, kus näiteks 
maadluse, erinevate pallimän-
gudega või tai chi’ga tegeleda. 
Pärast halli valmimist on Val-
gehobusemäel võimalik tege-
leda paljude spordialadega ala-

tes pallimängudest, lõpetades 
maadlusega. „See peaks tooma 
juurde ka uusi spordigruppe,“ 
selgitas Kertsmik. Projekt on 
koostamisel ja ehitusloa taotlus 
vallale esitatud. Nüüd jääb oo-
data Euroopa Liidu rohepöörde 
projekti rahastuse avanemist. 
„Siin ei saa lugeda töötunde, 
peab jäägitult pühenduma ning 
siis sellised asjad sünnivadki. 
Ideed peavad olema alati suu-
red,“ lausus ta. 

Järva valla kõrgeim autasu 
antakse kätte valla viienda sün-
nipäeva pidulikul tähistamisel 
21. oktoobril Aruküla mõisas. 
Eelnevalt on vapimärgi saanud 
Tuve Kärner Järva valla ja Pii-
be maantee turismivõrgustiku 
südameks oleva Järva-Jaani va-
natehnika muuseumide keskuse 
rajamise eest. „Ülikond läheb 
ehk selga küll,“ lisas Kertsmik.

Järva valla kõrgeima autasu 
pälvis Kalju Kertsmik

29. septembri vallavoliko-
gu otsusega antakse tun-
nustused järgmistele isi-
kutele ja ettevõtetele.
• Järva valla teenetemärgi 
saavad TOOMAS 
AAN ja ÜLLE JÄÄGER.
Toomas Aan lõpetas Koeru 
keskkooli 1980. aastal, 
omandas Tartu ülikoolis õpe-
tajaameti ja siirdus kodukoo-
li tagasi. 30 aasta jooksul on 
Toomas olnud justkui jää-
mäe veealune osa – teda ei 
teata, teda ei nähta, aga ta 
on osake noorte meistriks 
saamisel. Toomas on aasta 
õpetaja 2005 ja 2013.
Ülle Jääger on Koeru 
kogukonna tegemistesse 
panustanud aastakümneid. 
Ta on mitmete toredate uute 
tavade algataja ja hoidja. Ta 
on olnud enam kui veerand-
sada aastat mitmete rahva-
tantsurühmade juhendaja. 
Ülle on suur kogukonna 
ajaloo- ja pärandikandja. Ta 
on tõeline sädeinimene. 
• Järva valla ettevõtlusauhin-
nad pälvisid sel aastal 
ARCTIC FINLAND HOUSE 
OÜ ja HUNTING GRUPP OÜ. 
Arctic Finland House 
OÜ on tööandja Järva valla 
piirkonnas ja maakonnas 
töötavatele inimestele. Nende 
toodetud puidust aiamajad, 
grillkojad, torusaunad ja 
kämpingumajad on nõutud 
nii Eestis kui ka välismaal. 
Lisaks enda ettevõtte 
arendamisele on firma abiks 
olnud mitmele kogukonnaal-
gatusele piirkonnas. 
Hunting Grupp OÜ (Jäägri 
villa) on oma tegevusega 
panustanud Järva valla/
maakonna turismivaldkon-
na arendamisse ja mõjuta-
nud positiivselt piirkonna 
arengut. Lisaks enda ette-
võte arendamisele on nad 
abiks olnud mitmele kogu-
konnaalgatusele piirkonnas 
(näiteks Kaalepis, Albus, 
Vargamäe kandis). 
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Järva valla üldplaneeringule 
on võimalik kaasa rääkida
30. septembrist 31. oktoobrini on avalikul väljapanekul 
Järva valla üldplaneering. Ootame valla elanikke, 
ettevõtjaid ning kodanikuühenduste esindajaid kaasa 
rääkima ja esitama ettepanekuid Järva valla 
üldplaneeringusse. 
Üldplaneeringu materjalidega on avaliku väljapaneku ajal 
võimalik tutvuda Järva valla veebilehel https://jarvavald.
ee/jarva-valla-uldplaneering. Parima kasutajakogemuse 
saamiseks soovitame teha seda arvutis/tahvlis. Samuti 
on võimalik tutvuda materjalidega paberkandjal:
• Aravete teeninduskeskuses (Piibe mnt 21, Aravete 

alevik, Järva vald);
• Järva-Jaani teeninduskeskuses (Pikk 56, Järva-Jaani 

alev, Järva vald);
• Koeru teeninduskeskuses (Paide tee 5, Koeru alevik, 

Järva vald);
• Koigi teeninduskeskuses (Mõisavahe tee 9, Koigi 

küla, Järva vald);
• Imavere teeninduskeskuses (Viljandi mnt 11, 

Imavere küla, Järva vald).  

kell 18 aktus Aruküla mõisas
kell 20 Koeru kultuurimajas

PIDUÕHTU
Järva valla mäng
Tantsuks ansambel 
The Purple Gang

k

Järva 

T

Piduõhtu laudade 
broneerimine 

Koeru 
kultuurimajas 

tel 5354 3442

Pilet 10 €

Avatud 
kohvik

salajane hääletus iga kandidaadi 
puhul. Ettepanek leidis toetust. 
Pihelgas tõdes, et tulevikus peaks 
tunnustamise korda muutma selli-
selt, et isikute hääletus ei ole avalik. 
(Kes pälvisid Järva valla kõrgeimad 
autasud, loe lk 1.)

• Kõik volinikud olid selle 
poolt, et Järva valla ettevõtlusau-
hinna pälvivad Arctic Finland 
House OÜ ja Hunting Grupp OÜ. 

• Volikogu võttis ühehäälselt 
vastu 2022. aasta teise lisaeelarve, 
mida tutvustas fi nantsjuht Aime 
Roosioja. Lisaeelarve kogumaht 
on 491 900,21 eurot. Ta andis 
teada, et kolmas lisaeelarve tuleb 
novembrikuu volikogu istungile. 
Järgmise aasta eelarve vastuvõtmi-
ne kavandatakse sellesse aastasse. 

• Teisel lugemisel oli Järva valla 
teehoiukava 2022–2025. Majan-
dusosakonna juhataja Meelis Kivi 
kandis ette kahe lugemise vahel 
esitatud muudatusettepanekud, 
neid oli 13, need läbisid vallava-
litsuse, teede komisjoni ja eelarve- 
ja majanduskomisjoni.  Volikogu 
hääletas iga ettepaneku puhul, kas 
neid toetada või mitte. Kaks ette-
panekut jäid toetuseta, teisi toetati.

Volikogu liige Ester Valdvee 
küsis, kuidas plaanitakse ellu viia 
teehoiukavas mitmeks järgnevaks 
aastaks kavandatavad tegevused. 
Meelis Kivi vastas, et see kajastub 
eelarve seletuskirjas.

• Vajadust muuta Järva val-
lavolikogu määrusi selgitas 
arendus-, ehitus- ja planeeringu-
osakonna juhataja Teele Kukk. 
Määruste kehtestamise poolt oli 
15 volinikku, kaks ei osalenud 
hääletusel. 

• Määruse „Sotsiaalhoolekan-
delise abi andmise kord“ muut-
mist selgitas sotsiaalosakonna 
juhataja Katre Mägi. Muudatuse 
tingis vajadus tagada tugiisikute 
sotsiaalmaksu maksmine erijuh-
tudel.  16 volinikku oli selle poolt, 
üks ei osalenud hääletusel. 

• Maakorralduse peaspetsialist 
Mati Tatrik selgitas, et Järva-Jaani 
alevis paiknevale Pikk tn 35a kin-
nisasjale soovitakse seada reaal-
servituut Pikk tn 35 kinnisasja 
kasuks. 16 volinikku oli poolt, üks 
ei osalenud hääletusel. 

• Arenduse peaspetsialist 
Triin Tippi selgitas, et projekti 
kaasfi nantseerimise toetust vajab 
sihtasutus A. H. Tammsaare Muu-
seum Vargamäel projektile „Var-
gamäe visioon 2.0 – Tammsaare 
muuseum Vargamäel püsiekspo-
sitsiooni uuendamine, külastaja 
kasvu ja omatulubaasi suurenda-
mine“. Summa suurus on 10 000 
eurot. Projekti hind on 242 880 
eurot. Projekti põhirahastaja toe-
tus on 170 016 eurot. 40 000 eurot 
on omaosalusena garanteerinud 
Järvamaa omavalitsuste liit, 10 000 

eurot plaanitakse lisatoetusena 
küsida kultuuriministeeriumilt 
ning 12 864 eurot panustatakse 
sihtasutuse omatuludest. Volikogu 
liige Lea Traks küsis, kas kaasfi -
nantseerimise fondis on raha veel 
alles. Triin Tippi vastas, et projekti 
kaasfi nantseerimise toetuse jääk 
on 11 633,29 eurot. 16 volinikku 
oli projekti kaasfi nantseerimise 
toetuse andmise poolt, üks ei osa-
lenud hääletusel. 

• Vallavolikogu otsustas tun-
nistada kehtetuks oma 28.04.2022 
otsuse nr 33 „Vallavara võõran-
damine elektroonilise enampak-
kumise korras“ punktid 13, 14 ja 
15, millega tunnistati kehtetuks 
varasemas otsuses enampak-
kumiste korraldamised Koerus 
Pärna pst 8, 10 ja 12 kinnistutel. 
Vallavanema Toomas Tammiku 
sõnul on hoonestusõiguse tingi-
mustes saavutatud kokkuleppeid, 
enampakkumistel osalemine oleks 
keerulisem, seda laenu taotlemi-
sel.  Volinikud olid sellega nõus.

• Volinikud olid nõus ka Pärna 
pst 8 ja 12 kinnistute koormami-
sega hoonestusõigusega otsustus-
korras.

• Ülevaate Aravete keskkoo-
li ja Albu põhikooli arengukava 
täitmisest andis kooli direktor 
Annika Orula. Ta andis ka üle-
vaate töötajatest, õpilaste arvudest, 
üritustest ja projektidest.

• Teisel lugemisel oli Järva 
valla arengukava 2022–2030. 
Arendus-, ehitus- ja planee-
ringuosakonna juhataja Teele 
Kukk selgitas eelnõu menetlus-
käiku. Kõik volinikud olid uue 
arengukava vastuvõtmise poolt.

• Teisel lugemisel oli Järva 
valla eelarvestrateegia aastateks 
2022–2026, fi nantsjuht Aime 
Roosioja selgitas eelnõu me-
netluskäiku. Roosioja vastas 
volinik Arvo Imsi küsimusele 
Koigi vallamaja ja ambulatoo-
riumi kohta, et see kajastub 
selle aasta eelarves ja kui sel 
aastal tegevust ära ei tehta, 
liigub see edasi järgmisse aas-
tasse ületuleva objektina. Kõik 
volinikud olid uue eelarvestra-
teegia poolt.

• Vallavolikogu esimees Rait 
Pihelgas tegi mõnede volikogu 
liikmete soovil ettepaneku kuu-
lutada 3. ja 4. päevakorrapunkt 
ehk vapimärgi ja teenetemärgi 
andmine kinniseks ja viia läbi 

Järva vallavolikogu istung Koigis 29. septembril
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6. oktoobril tunnustati Ervital 
ettevõtlusnädala ühe sündmu-
sena maakonna parimaid et-
tevõtteid üheksas kategoorias. 
Konkursile esitati 47 kandidaati. 

Võib öelda, et Järva vallal läks 
seekord väga hästi, sest nomi-
nente  ja laureaate oli kuhjaga. 

Suurettevõtete kategoorias oli 
nominendiks kõrgkvaliteetset 
puitmaterjali tootev AS Natural. 
1990. aasta alguses Koerus asuta-
tud pereettevõte on suurepärane 
näide edukalt kasvavast ja arene-
vast ettevõttest – aastal 2021 töö-
tas seal keskmiselt 60 inimest, 
seega on ettevõte jõudnud suur-
ettevõtete kategooriasse. Natural 
on aastaid olnud mitmesuguste 
sündmuste sponsorina Koeru 
kogukonnaelu toetaja, 2021. 
aastast on Natural ka Paide lin-
nameeskonna toetaja.

Väikeettevõtete kategoorias 
valiti võitjaks Imavere tööstus-
alal tegutsev OÜ Fibenol, kes 
viib jõudsalt ellu keskkonna-
teadlikke arendusprojekte. 2018. 
aastal asutatud ettevõte on uuen-
duslikul tehnoloogial põhinev 
puidu baasil biokemikaalide ja 
-materjalide tootmise katsete-
has. Eesmärk on katsetehase ehi-
tus lõpetada ja ööpäevaringset 
tootmist alustada 2023. aastal.

Mikroettevõtete kategoorias 
oli võitja OÜ Speq Agri. Järva 
vallas tegutsevat ettevõtet ise-
loomustab kindlasti lause – väi-
ke, aga tubli! Speq Agri alustas 
tegevust 2014. aastal. Ettevõte 
pakub veoteenust, purgimistee-

nust (reo- ja olmevee äravedu), 
maastikuhooldust (niitmine 
ning lumekoristus), teeb kaeve-
töid ning rendib välikäimlaid. 
Väärib tunnustamist ka nende 
koduleht, mis on tänapäevane, 
selge, mugav ja lihtne.

Eduka startija nominendina 
tunnustati OÜ-d Raki. Firma 
tegeleb küünalde valmistamise-
ga ja jälgib keskkonnasõbraliku 
tootmise põhimõtteid. Küünal-
de valmistamiseks kasutatakse 
sojavaha, ümbrised on klaasist 
ja korduvkasutatavad. Puidust 
kaaned ja tahid, mis prõksuvad 
põledes mõnusalt, on termopui-
du jääkidest, mis saadud teisest 
Järva valla fi rmast, osaühingust 
Th ermoarena. 

Järvamaa aasta turismitegi-
jaks osutus Esna galerii. Esna 
galerii – keskkond, kus kohtuvad 
kuldsed teod. Just nii reklaamib 
end Järvamaal 1930. aastatel 
valminud kauplusehoones sisse 
seadnud ettevõte. Lilian ja Mar-
tin Bristol on oma tegutsemisega 
tõestanud, et ka väikeses külas 
võib teha midagi maailmamas-
taabis võimsat ja ägedat.  

Esna galerii avati 2019. aas-
ta kevadel näituste ja kultuuri-
sündmuste toimumispaigana. 
Galeriis on ka Järvamaa ainuke 
raamatupood.  Esna galerii on 
toredate sündmuste ja inimeste 
kohtumispaik. 

Järvamaa edendaja tiitli pälvis 

Urmas Johanson, kes rajas tüh-
jale põllunurgale Eesti tuntuima 
tankla ja suurima maanteeäärse 
restorani, lükkas seal käima talu-
turu ning meetootmisegi. Tiku-
poisil on peresõbraliku toitlus-
tusasutuse maine. Nominendiks 
oli ka Järva vallavalitsus. 

Järvamaa aasta pereettevõt-
jaks osutus WestRoad. Koeru 
piirkonnas tegutseva ettevõtte 
tegevusala on ehitusjuhtmete- 
ja seadmete paigaldus. Ettevõte 
asutati 11 aastat tagasi. Lisaks oli 
sama kategooria nominent Nelli 
MT OÜ, kelle peamine tegevus-
ala on teravilja- ja rapsikasvatus 
ning müük. 

Aasta talu kategooria nomi-
nendid olid Rebase talu ja Mäe-
otsa talu. Rebase talu on üks suu-
rimaid Järvamaa visiitkaarte, sest 
ühelgi teisel siinse piirkonna et-
tevõtmisel ei ole sotsiaalmeedias 
nii palju jälgijaid. Rebase talus 
kasvatatakse õunu ja kartulit, 
pakutakse suviseid köögivilju 

ja hoidiseid, mida müüakse tur-
gudel ja laatadel ise, mitte läbi 
vahendajate. Nende Facebooki 
konto on tore ülevaade maaelu 
kõikidest võludest. Koeru piir-
konnas tegutsev Mäeotsa talu 
tegeleb linnu-, looma- ja taime-
kasvatusega alates aastast 2013. 
Talus on võimalik pidada sünni-
päevi, osaleda koolitustel, ööbida 
või tutvuda üldiselt talu eluoluga. 

Parima kohaliku toote/tee-
nuse kategooria nominent oli 
Kalamatsi meierei Esna juust. 
Kalamatsi meierei perenaine Ai-
ta Raudkivi on kümmekonna 
aastaga väikesest hobist teinud 
Eesti parima ja kuulsaima kitse-
farmi. Järva vallas Esna külje all 
Kalamatsil valmivad perekond 
Raudkivi eestvedamisel kitse-
piimast tervislikud, vähetöödel-
dud ja lihtsa koostisega ehedad 
talutooted, mida saab osta Eesti 
parimatest kauplustest ja tur-
gudelt ning millest restoranide 
tippkokad omakorda imelisi 
hõrgutisi teevad. 

MARIS PRAATS

28. septembril kogunesid 
täiskasvanud õppija nädala pu-
hul Järvamaa parimad õppijad, 
koolitajad, õppijasõbralikud 
ettevõtted ja õpitegude tegijad 
ajakeskus Wittensteini tegevus-
muuseumisse tänugalale. Järva-
maa täiskasvanuhariduse koor-
dinaatori Anneli Suitsu sõnul 
esitati konkursile 25 kandidaati. 
„Oluline on märgata meie ümber 
olevaid tublisid,“ sõnas ta. 

Õppijatele kohaselt alustati 
sündmust millegi uue õppi-
misega. Nii võis proovida kätt 
martsipani ja huulepalsami val-
mistamises. Pärast seda alustati 
tänamisega.

Järvamaa aasta õppija tun-
nustuse sai Järva valla laste ja 
perede heaolu spetsialist Inge 
Jasner. „Tema julge pealehakka-
mine võtta vastu väljakutse täies-
ti uuel ametikohal, samal ajal en-
nast täiendades, õppides pidevalt 
uut valdkonnas, mis iga päevaga 
muutub, ongi vastus, miks ta on 
väärt seda tunnustust saama,“ 

kirjeldati teda. Jasneri õpihimu 
ei rauge ning ka tunnustus-
sündmuse ajal oli ta õpirändel 
Taani kuningriigis, kus uuriti 
võimalusi lõimida formaalset ja 
mitteformaalset haridust ning 
mõtestati lahti võrgustiku roll 
noorte arengu toetamisel. „Ma 
naudin õppimist – uute tead-
miste omandamist, õpitu sidu-

mist olemasolevate teadmiste ja 
oskustega, ümbermõtestamise 
ja arutlemise kaudu uute vaa-
tenurkade avamist ning iseen-
da ja ümbritseva analüüsimist, 
et näha suuremat pilti,“ sõnas 
Jasner. Aasta õppija tiitlile oli 
nomineeritud Järva vallast ka 
Ann Roots ja Kuldar Okas.  

Aasta koolitaja eriauhind 
anti Järva vallast Signe Kalber-
gile aktiivse koolitamise ja ko-
gukonna täiskasvanuharidusse 
panustamise eest. Lisaks olid 
nominendid Järva vallast aasta 
õpiteo valdkonnas koolitussari 
„Säästvad renoveerimiskoolitu-
sed“ ja õppijasõbraliku tööandja 
kategoorias Imaveres tegutsev 
ettevõte Linery OÜ.

17.–23. oktoober
Mis toimub? 

Järva Vallaraamatukogu on välja kuulutanud 
LUGEMISBINGO „Aja Veetmis 5“. 

BINGO loosimine toimub 17. oktoobril.

Sünnipäevanädalal ootavad külla 
valla teeninduskeskused Koerus, 

Järva-Jaanis ja Aravetel. Toimuvad 
infotunnid ja tutvustatakse ametnike tööd. 

17.–23. oktoobril 
Facebooki viktoriinimäng Järva valla lehel

17.–23. oktoobril Järva valla ristsõnade 
lahendamine noortekeskustes

21. oktoobri hommikul kell 8.11
heiskame Järva valla lipud

21. oktoobril kell 18 Aruküla mõisas 
Järva valla 5. sünnipäeva aktus. 

Järva valla vapimärgi, teenetemärkide ja 
ettevõtlusauhindade üleandmine.

21. oktoobril kell 18 Järva-Jaani kultuurimajas 
Uuri küla noorte folkansambel UURIKAD - 

tuleb ja toob veel rohkem õnne meie õuele! 
Pilet 4€

21. oktoobril kell 20
Koeru kultuurimajas 

valla 5. sünnipäeva piduõhtu. 
Järva valla mäng.

Tantsuks ansambel The Purple Gang. 
Laudade broneerimine 5354 3442, Krista

22. oktoobril Järva-Jaani kultuurimajas 
rahvamajade päev

Selgusid Järvamaa 
ettevõtlusauhinna saajad 

Ajakeskuses Wittenstein tunnustati 
silmapaistvaid täiskasvanud õppijaid 

Metsarahvapäev Fibenoli katsetehases. Fotod: Fibenol OÜ

Täiskasvanud õppija nädal tunnustussündmuse laureaa-
did ja nominendid.
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24. septembril tähistati ülerii-
gilist maal elamise päeva. Ees-
ti eri paiku külastati sel puhul 
ligi 20  000 korda, Järva vallas 
oli 300 külastuskorda seitsmel 
objektil. Järva vallas keskenduti 
sellel aastal Albu ja Järva-Madise 
piirkonnale. Lisaks maal elamise 
päevale tähistas Järva-Madise 
küla ka 595. sünnipäeva. 

Päev algas Järva-Madise küla 
kivi juures. „Järva-Madise küla 
on üks valla aktiivsematest küla-
dest. Siin on suurepärane loodus 
ja rikkalik kultuurilugu. See on 
küla, kuhu tahetakse elama tulla, 
kui vaid majapidamisi jätkuks,“ 
sõnas Järva vallavanem Toomas 
Tammik avakõnes. Enda tervi-
tused pani teele ka Järva-Madise 
kiriku õpetaja Jane Vain, kes sa-
mal ajal oli suundumas Berliini 
maratonile. „595 on väärikas va-
nus. Oleme kasvanud mitte arvult 
suureks, vaid kultuuriliselt suu-
reks,“ kuuldus Vainu tervitusest. 

Sellel aastal oli esimest korda 
sõitma pandud ka buss, millega 
said teistes piirkondades elavad 
huvilised üritusele tulla. Oli nii 
neid, kes tulid teadlikult piirkon-
naga tutvuma, kui ka neid, kes 
juhuslikult siia sattusid. „See on 
täiesti kokkusattumus, kuidas ma 
siia sain,“ sõnas üks laadal müüja. 

Päeva jooksul oli võimalik 
tutvuda ajaloolase Merike Jür-
jo ettekande abil Järva-Madise 

ajalooga, kuulata laste kontserti, 
teha mõtterännak kirikus ja oli 
palju muudki huvitavat. Järva-
Madisel peeti ka suure kauba-
valikuga taluturgu, kust sai osta 
näiteks hoidiseid, vahvleid ja 
mänguasju. Päeva jooksul sai 
kõhu Wallamajas täis mulgi-
kapsastest ja hernesupist ning 
Albu noortekohviku pakutud 
kodustest rasvapirukatest ja 
koduleivast. Meelelahutust võis 
leida ka Tammsaare muuseumis 
Vargamäel ning Valgehobuse-
mäe suusa- ja puhkekeskuses.

Päev oli täis elamusi. Näiteks 
läks ajaloolise ettekande ajal vaid-
luseks faktide üle, sest kasutatud 
oli eri allikaid. Järva-Madise Wal-
lamajas toimunud laste kontserdi 
ajal hakkas publik spontaanselt 
tantsima. Lisaks saadi häälepaelte 
tööd harjutada küla hümni laul-
des. Albu rahvamajas toimunud 
elurikkuse loengu ajal jagunesid 
kuulajad kahte leeri: kas riisuda 
aiast lehti või mitte; kas külva-
ta lillemuru või niita Järva valla 
alevites muru rohkem kui paar 
korda suve jooksul. Maal elamise 

päeval avas uksed ka Järvamaa 
vanim mõis. Huvitava nähtusena 
tuli ringkäigule pidevalt inimesi 
juurde ning jõudes võlvkeldris 
asuvasse heaolupesasse, oli tuba 
täiesti inimesi täis. Heaolupesas 
sai rännata muinaslugude maail-
ma koos Küllike Veede jutustuse 
ja Kaja Kraavi rahuliku kandle-
mänguga. 

Maal elamise päeva lõpetas 
äsja 40-aastaseks saanud Albu-
rahva teatri etendatud Küllike 
Veede tükk „Võõras mees majas“, 
mida mängiti juba 85. korda. 

Maal oleme kõik üks pere
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Maanaised tähistavad 
pidupäeva

AIME KALLANDI

Järva maanaiste ühendus

15. oktoobril tähistatakse 
rahvusvahelist maanaiste päeva. 
Maanaiste liikumise algatajad 
Eestis olid põllumehed, Eesti põl-
lumeeste keskselts. 1928. aastal 
jõutigi Eesti maanaiste keskseltsi 
loomiseni. Seejärel hakkas maa-
naiste ja perenaiste seltse tekkima 
nagu seeni pärast vihma.

Karinu maanaiste selts re-
gistreeriti 5. novembril 1931. 
aastal. Selle asutajaliikmed olid 
Salme Güldenkoch, Linda Einer 
ja Marie Ludmilla Salum. Lisaks 
neile olid aktiivsed liikmed Anna 
Marie Lipp, Aliide Kivest ja Julie 
Pauline Jäetma.  

Karinu maanaiste seltsi 1944. 
aasta aastavahetusel toimunud 
üldkoosolekul valiti uude juha-
tusse E. Aksel, J. Kuhja, L. Einer, 
S. Külle ja M. Lipp. Revisjoni-
komisjoni valiti H. Õiglas, A. 
Kivest ja E. Sein. Seltsi üks esi-
mesi üritusi oli vildivalmistami-
se kursus, mille vastu kohapeal 
märgatavat huvi tunti. 

MTÜ Järva maanaiste ühendus 
asutati 1996. aastal ja taasasutati 
23. mail 2009 aastal. Meie ühen-
duse liikmed on tublid daamid 
Järva-Jaani, Koeru ja Sargvere üm-
berkaudsetest küladest ning Paide 
valla küladest, kokku 43 inimest. 

Meie toimetamisi saate jälgi-
da veebilehel: https://jarvamaa-
naised.weebly.com/

Tervitusi toredatele maanais-
tele Eestis ja üle ilma!

Järva valla noortevolikogul on soov 
tunnustada noori. Palun aidake leida 
need 11–19-aastased noored, kes vää-
rivad märkimist!
Ettepanekuid tunnustamisele võivad esi-
tada nii juriidilised kui ka füüsilised isikud 
(teised noored, õpetajad, kogukonnaliik-
med, koolid, noortekeskused jne). Ette-
panekuid oodatakse neljas kategoorias. 
Noorte algatus – tunnustus antakse ühe 
või mitme noore algatusele, mis loob 
eeskujulikku lisaväärtust kogukonnale, 
teistele noortele või laiemalt kogu vallale. 
Noore heategu – tunnustus antakse 
ühele noorele, kes on ennastsalgavalt 
teinud kellelegi teisele heateo. Heategu 
võib olla suunatud kaasõpilasele, mõne-
le kogukonnaliikmele, abivajavale loo-
male jne.
Tegija noor – tunnustus antakse noore-
le, kes on oma tegevusega eriliselt silma 
paistnud ning teisi noori toetanud. Li-
saks edukusele ja eeskujulikule käitumi-
sele arvestatakse tema panust noorsoo-
töö-, kultuuri-, sporditegevuse jms vald-
konnas. Kasuks tuleb tegevus omaalga-
tuslike noorsooprojektide korraldamisel 
ja läbiviimisel või noorteühenduse/klubi 
juhtimisega seotud tegevus vähemalt 
kohalikul tasandil. 
Noorte toetaja – tunnus antakse inime-
sele või ettevõttele/organisatsioonile, kes 
on toetanud noorte tegevust ja algatusi.

Ootame ettepanekuid 21. oktoobriks 
aadressile noortevolikogu@jarva.ee. Et-
tepaneku juurde on vaja lisada tunnustu-
se saaja nimi, kontaktid, noorte puhul 
kool, kus ta õpib, kirjeldus, millise tege-
vuse alusel peate teda tunnustuse vääri-
liseks, tunnustuse nimetus.
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Järva vallavolikogu muutis 
augustis vallaraamatukogu põ-
himäärust – jäävad Ahula, Albu, 
Ambla, Aravete, Imavere, Jär-
va-Jaani, Koeru, Koigi, Peetri ja 
Päinurme raamatukogud ning 
raamatukogubuss Krõõt. Viis 
raamatukogu sulgevad uksed. 

Abivallavanem Tiina Oras-
te selgitas volinikele, et praegu 
pakuvad Järva vallas raamatu-
koguteenust 15 raamatukogu ja 
raamatukogubuss. Raamatuko-
gud, mille kasutamine järk-jär-
gult väheneb, on Ervita, Karinu, 
Käsukonna, Käravete ja Vao raa-
matukogu. Põhjus on piirkonna 
vähenev rahvaarv, eakam lugeja 
külastab raamatukogu aina har-
vem ja lapsed ning noored on 
seotud juba kooliga samas majas 
asuva raamatukoguga. Kõikides 
mainitud piirkondades asub lä-
him suurem raamatukogu 4–6 
kilomeetri kaugusel. Olukorras, 
kus elanikud saavad oma iga-
päevaseid teenuseid kätte lähi-
mas ja suuremas keskuses, jääb 
sellest tulenevalt väiksemaks ka 
kohaliku külaraamatukogu ka-
sutamine. 

Paraku ei räägi nende raa-
matukogude kasuks ka nende 
seisukord. Hooned ja ruumid 
ei vasta tänapäevastele tingi-
mustele, seda nii lugejate kui 
ka töötajate seisukohast. Kõigis 
viies piirkonnas toimusid ka ke-
vadsuvel koosolekud kohalike 
elanikega, kes probleemi mõist-

sid. Raamatukoguteenust Ervita, 
Karinu, Käsukonna, Käravete ja 
Vao piirkonnas hakkab pakku-
ma raamatukogubuss vastavalt 
graafi kule. 

7. septembril käis Karinu raa-
matukogus vilgas töö: Järva-Jaa-
ni raamatukoguhoidja Merike 
Kanarbik sortis riiulitel raama-
tuid ning valis 8000 eksemplari 
seast välja uuemaid ja tervemaid 
oma kogusse.

Karinu raamatukoguhoidja 
Ilme Murumaa on siin ametis 
olnud tosin aastat. Ta alustas 
tööd uutes remonditud ruumi-
des pärast seda, kui kogu Karinu 
mõisast siia kolis. „Lugejad võt-
sid koha hästi omaks, siia on hea 
tulla (kogu asub esimesel korru-
sel). Kõige rohkem on minu ajal 

lugejaid olnud 80 ringis, siis käis 
päevas ikka kolm-neli lugejat. 
Lapsi oli ka rohkem, tulid oma 
nukkudega ja lausa elasid siin,“ 
meenutas Murumaa. „Nüüd on 
need lapsed suureks kasvanud. 
Külas on rahvast vähemaks jää-
nud, osa väga häid lugejaid on 
surnud. Eelmisel aastal oli luge-
jaid 46–47, suurem jagu eakad. 
Mõnel päeval ei käinud kedagi, 
muidu paar ikka. Vanemad ini-
mesed tulid lihtsalt juttu ajama. 
Nüüd on nad kurvad, et kogu 
läheb kinni ja neil pole kusagil 
käia.“

Uut kirjavara lisandus 80, 90, 
parematel aastatel 100 raamatut 
aastas (Järva-Jaanis on see num-
ber 500–600). Ajalehed-ajakirjad 
käisid ka. „Mul on väga head 
ajakirjanduse lugejad: loevad ko-

hapeal ja laenutavad koju – terve 
pere loeb,“ rääkis Murumaa. 

Kõrvalasuvasse külamajja 
raamaturiiuleid ei mahu. Muru-
maa oli töölauale kuhjanud kõigi 
Tammsaare kirjanduspreemia 
laureaatide raamatud, et need 
kolimistuhinas kaduma ei lä-
heks, kõige tipus troonis Kalju 
Lepiku luulekogu. Murumaa 
asub tööle Järva-Jaani raamatu-
kokku ja siis on hea, kui riiulitel 
on mõned vanad tuttavad. „Eks 
tuleb ajaga kaasas käia,“ ütles ta.

Karinu raamatukogu sulgeb 
lugejatele uksed novembris. 
Praegu Metsla külas peatuv raa-
matukogubuss hakkab siis pea-
tuma ka Karinu külamaja ees.

Vao raamatukogu asub Soo 
tee korrusmaja teisel korrusel. 
30. septembril rühkisid lugejad 
ja külalised trepist üles, sest Vao 
külaselts korraldas raamatuko-
gule 95. sünnipäeva peo.

Tervitusi tõi Koeru luuleklu-
bi, kes esitas meie oma luulesepa 
Jaanus Vaiksoo kelmikat loo-
mingut. Vao külavanem Andres 
Pajula tunnistas, et Vao raama-
tukogu sulgeb aasta lõpus uksed 
suuresti tema tõttu. Lootus, et 
raamatukogu kolib Vao külamaj-
ja, sellisel kujul ei täitu. 

Vallavanem Toomas Tammik 
selgitas, et raamatukoguteenus ei 
kao Vaolt kuhugi, vaid muutub 
tõhusamaks. Osa riiuleid ja suur 
hulk raamatuid antakse küla-
seltsile üle ja need kolitakse kü-

lamajja. Seal on ruumi autosid 
parkida ja külamajja pääsemi-
seks ei pea treppidest üles ro-
nima. Kaks korda kuus peatub 
seal kõige uuema kirjandusega 
raamatukogubuss Krõõt ja kui 
vaja, toob soovitud raamatud 
lugejale koju kätte. 

Koeru lasteaia Päikeseratas 
direktor Anu Kangur kinnitas, 
et nende Vao õppekoha lapsed 
on Krõõdaga juba vanad tutta-
vad. Kord kuus käis Krõõt nende 
juures, uuest aastast saavad ne-
madki kaks korda kuus külamaja 
juurde jalutada.

Kõige suuremad lugejad on 
eakad inimesed, neist kümme-
kond tublimat sai külaseltsilt 
purgi mett. Kõige suurema purgi 
sai Andreselt aastaid Vaol tööta-
nud raamatukoguhoidja Malle 
Kopti. 

Ervita, Karinu, Käsukonna 
ja Käravete raamatukogud su-
letakse 1. novembrist, Vao raa-
matukogu töötab veel selle aasta 
lõpuni. Järva vallaraamatukogu 
direktori Karmen Velitschinsky 
sõnul alustati kohtumistega kü-
lades juba kevadel. „Selgitasime, 
miks on vaja sulgeda. Midagi 
pole teha, lugejaid neis piirkon-
dades jääb järjest vähemaks. 
Näiteks Vao raamatukogul oli 
2021. aastal 154 lugejat ja 2518 
külastust, mida on 552 võrra 
vähem kui aastal 2020. Ka asub 
lähim raamatukogu vaid nelja 
kilomeetri kaugusel Koerus ja 

on avatud viiel päeval nädalas, 
“ ütles Velitschinsky. „Vastusei-
su neil kohtumistel mina küll ei 
tundnud. Teenus ära ei kao, käib 
raamatukogubuss.“ 

Praegu veel kõik raamatu-
kogud töötavad ja teenindavad 
lugejaid. „Raamatud kantakse 
maha või antakse üle teistesse 
kogudesse. Korralikud riiulid 
ka. Viisime Peetrisse kaheksa 
riiulit Käsukonna raamatuko-
gust. Samuti lähevad teistesse 
kogudesse uued arvutid, mis 
neis raamatukogudes olid,“ sel-
gitas Velitschinsky. „See töö on 
väga läbi mõeldud. Kindlasti ei 
viska me midagi kergekäeliselt 
vanapaberisse. Ka lugejad saavad 
soovi korral raamatuid endale.“ 

Suur hulk lugemisvara jagati 
laiali ka Paides arvamusfestivalil.

Osa raamatukoguhoidjaid 
lähevad tööle teistesse raama-
tukogudesse. „Tuleb teha struk-
tuurimuutus. Kaks inimest, kel-
lest üks on pensionär ja teine 
ametis 0,2 kohaga, koondame,“ 
lisas Velitschinsky.

Ta oli seda meelt, et järele 
jäävad raamatukogud võidavad 
ümberkorraldustest. „Uuest 
aastast saame öelda, et meil on 
kümme raamatukogu. Et kogud 
saavad riigilt ja omavalitsuselt 
teavikute soetamise raha valla 
inimeste arvu pealt ja inimeste 
arv piirkonnas jääb samaks, siis 
saab raha senise 15 raamatukogu 
asemel edaspidi kümne vahel 
jagada.“

Vähenev lugejate arv sunnib raamatukogusid sulgema

Kõige suurema purgi mett sai Vao külavanemalt Andres 
Pajulalt aastaid Vaol töötanud raamatukoguhoidja Mal-
le Kopti. 
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„Olen väga tänulik, et 
mind on võetud ülikooli 
kõrvalt tööle,“ sõnas 
Koigi kooli õpetaja 
Kaisa Lota Õispuu. Äs-
ja Koigi koolis õpetaja-
na tööd alustanud Õis-
puu õpib Tallinna üli-
koolis viiendal kursusel 
klassiõpetajaks. Lisaks 
õpib ta ka käsitöö- ja 
kodunduse õpetajaks. 

Õispuu on Koigi kooli vilist-
lane, kes kolis selle aasta aprillis 
kodukanti tagasi. Varasemalt on 
ta õpetanud Lasnamäel ja Paide 
Hillar Hanssoo põhikoolis. Koi-
gis on ta eesti keele ja kirjanduse 
ning kunstiõpetaja, lisaks annab 
individuaaltunde kahele õpila-
sele. „Olen praegu päris mitme-
funktsionaalne.“ 

Eelmistest töökohtadest on 
Õispuul olemas ka kogemus 
muukeelsete lastega töötamisel. 
„Kui laps keelest aru ei saanud, 
siis tuli joonistada, näidata või 
kuidagi muud moodi ennast 
selgeks teha,“ rääkis ta enda va-

rasemast kogemusest vene või 
ukraina keelt kõnelevate lastega. 
Tema arvates oli Ukraina lastega 
füüsiliselt, vaimselt ja emotsio-
naalselt kõige raskem töötada, 
kuid esimene kogemus õpetaja-
na Lasnamäe koolis üllatas teda 

väga. „Tallinnas oli olukordi, kus 
esimese klassi lapsed ei osanud 
alguses sõnagi eesti keelt.“

Eeskuju viis õpetajateeni
Õispuu arvates ei ole õpeta-

jaks õppida noorte seas kuigi 
populaarne. „Meid alustas kur-
susel 33, nüüd on alles 13 õp-
purit,“ sõnas ta.  Samas on ta 
kindel, et kõik on tehtav, sest ta 
alustas õpetamist juba kolmanda 
kursuse kõrvalt. Ta tunnistas, et 
tööpäevad venivad tihti päris 
pikaks. „Et tulla tunde andme, 
pean ma palju eeltööd tegema,“ 
selgitas ta.

„Esimesel päeval, kui ma siia 
tööle tulin, küsis mu isa, kas ma 
kardan. Ma vastasin ei, sest hästi 
rahulik oli tulla tagasi siia koo-
limajja. Ma tean inimesi, tean 
kohta, kerge ja hea tundega tu-
lin,“ sõnas Õispuu. 

Kuigi pärast gümnaasiumi 
lõppu proovis Õispuu kõrgkooli 
sisse saada mitmele erialale, ot-
sustas ta lõpuks siiski õpetajaeri-

ala kasuks.  „Minu eeskujuks 
olid kaks Koigi kooli õpetajat 
– Tiia Järve ja Tiia Piir,“ sõnas 
ta. Just need õpetajad olid põh-
juseks, miks temast sai õpetaja. 
„Nad on minu hästi suured toe-
tajad. Nad on nii armsad, siirad 
ja rõõmsad.“

Kooliajast mäletab ta ennast 
tavapärase lapsena, kellel oli nii 
kergemaid kui ka raskemaid õp-
peaineid, kuid hakkama ta sai 
ning kodutööd olid alati tehtud. 

Tänavune õpetajate päev on 
Õispuule õpetajana kolmas. 
„Esimesel aastal õpetajate päe-
va ei tähistatud, teisel aastal oli 
tavaline päev koos koogiga, eks 
näis, mida toob kolmas aasta,“ 
selgitas ta.

Väikeste lastega peab olema 
ema, isa, vanaema, tädi ja 
onu ühes isikus

„Igal klassil on oma eripära, 
aga õpilased on mind hästi vastu 
võtnud,“ sõnas Õispuu. Ta kir-
jeldas ideaalset õpetajat kui hea-

tahtlikku, mõistlikku, rahulikku 
ja hea suhtlemisoskusega. „Ma 
tahan anda alati igale õpilasele 
võimaluse.“

Õispuu meelest ei anna üli-
kool kõiki neid teadmisi, mida 
päriselt töös vaja võib minna. 
„Ma ei arvanud, et planeeri-
mist, mõtlemist ja vanematega 
suhtlemist on nii palju,“ tõi ta 
näite. Tema arvates on laste-
ga mõnel korral isegi lihtsam 
kui lastevanematega. Näiteks 
oli üks lapsevanem talle poole 
tunni jooksul 200 korda jär-
jest helistanud. „Alguses oli 
see ehmatav, nüüd võtan seda 
naljaga.“

Õispuu leiab, et õpetaja peaks 
kuulma, nägema ja märkama 
õpilaste probleeme. Samas tun-
nistab ta, et kõigi õpilasteni jõu-
da on raske ja alati ei ole see suu-
remates klassides ka võimalik. 
Tallinnas õpetades oli tal väga 
suur klass, seetõttu õppis ta jaga-
ma oma tähelepanu võimalikult 
paljude õpilaste vahel. 
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5. septembril tähistasid 
Järva valla õpetajad Albu koolis 
ühiselt õpetajate päeva. Tähis-
tamine algas Erik Ruusi ja Arlet 
Palmiste mängitud etendusega 
„Mina, Sikenberg“. Pärast seda 
liiguti edasi Albu mõisa, kus ja-
gati välja tunnustused parima-
tele, tähistati õpetajate päeva, 
söödi head ja paremat, kuulati 
meeleolukat muusikat ning va-
hetati kogemusi. 

„Hariduse toel ehitame üles 
tuleviku elu, teie olete ehitajate 
toed,“ sõnas Järva vallavalitsuse 
nimel Alari Teppan. 

Pärast avasõnu oli aeg tun-
nustamiseks. „Kuigi õpetajate 
tunnustamiseks on mitmeid või-
malusi, soovime ka täna mõned 
esile tuua,“ selgitas Järva valla 
hariduse peaspetsialist Anneli 
Eesmaa. 

Esmalt anti üle kiidukirjad. 
Kiidukirjale oli võimalik esitada 
õpetajaid pikaajalise tulemusliku 
töö või muu asutusele olulise 
tegevuse eest. Kiidukirjad said 
Koigi kooli õpetaja Tiia Järve, 
Koigi kooli lasteaia õppejuht El-
le Kallivere ja Järva-Jaani güm-
naasiumi õpetaja Karoli Vilbu. 

Esimest korda anti välja ka 
Järva valla aasta sädeõpetaja tii-
tel, kuhu sel korral esitati kolm 

õpetajat. „Sädeõpetaja on inime-
ne, kelle eeskujul on esitaja ot-
sustanud valida oma elukutseks 
õpetajaameti,“ selgitas Eesmaa. 

„Tänu sinule sai minust õpe-
taja. Sa olid toetav, õiglane, süs-

teemne ja seisid alati kindlalt 
nii oma reeglite ja põhimõtete, 
õpilaste kui ka aususe ja austuse 
eest,“ kirjeldas Aravete keskkoo-
li õpetaja Marii Fohs enda ees-
kuju. Aasta sädeõpetajaks valiti 
Virve Tomann.

„Sa oled õpetaja suure algus-
tähega. Sa oled endiselt sama 
loov, teotahteline, elurõõmus 
ja ettevõtlik õpetaja nagu 1995. 
aastalgi, kui alustasin kooliteed,“ 
kirjeldas Koeru keskkooli õpe-
taja Lily Teppan enda eeskuju 
Anne Muhki. 

„On olemas keegi, kes enda 
asja ajades võib anda kogu eluks 
nii palju häid emotsioone ,“ kir-
jeldas Albu kooli õpetaja Brigit-
ta Krasavin enda eeskuju Tiia 
Mändi. 

Kaisa Lota Õispuu: Kõik on tehtav, kui vaid tahad 

Õpetajate päeval 
tunnustati sädeõpetajaid

Järva valla Aasta Säraõpe-
taja on Albu Põhikoolist 
Tiia Mänd.
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„Kasutame ära kohapealseid 
ressursse,“ selgitas tegevusi Koi-
gi kooli direktor Annela Ojaste. 

Õppeaasta algusest on möö-
dunud alles natuke üle kuu, kuid 
Koigi koolis on tegevused läinud 
jõudsasti käima. On peetud nun-
nukonkurssi, tehtud õunamahla 
ja moosi ning vaadatud, mis tuli 
õpilaste loodud peenrast välja. 

Mahla tehti koolis juba teist 
aastat järjest. Ojaste sõnul sai 
mahlategu alguse Koigi koo-
li majahoidja Kalev Altmetsa 
eestvedamisel, kes märkas, et 
õunapuualused on õunu täis 
ning neist võiks midagi teha. 
Kui eelmisel aastal nägid õpi-
lased ainult tulemit ehk valmis 
õunamahla, siis sellel aastal oli 
võimalik neil ka endil käed külge 
panna. Nii purustasid poisid õu-
nu ja pressisid neist mahla, mille 
4. klass hiljem pastööris. Mahl 
pannakse pappkarpidesse, peale 
läheb kooli logo ning toodang 
müüakse maha. „Saame tulud-

kulud balanssi,“ selgitas Ojaste, 
kelle sõnul eelmise aasta mahl 
sai alles hiljuti otsa. 

Ojaste meelest oli päris ülla-
tav, et lastele mahlategu meeldis 
ning neid huvitas ka tehnoloo-
gia, kuidas mahl valmib. „Eelda-
sin, et maapiirkonna lapsed on 
mahla tegemist varem näinud, 
kuid lapsed olid täitsa üllatu-

nud, et kas nii saadaksegi mah-
la,“ sõnas ta. Ojaste kinnitusel 
on selline tegevus õppekavaga 
väga hästi seotud ning muudab 
teoreetilised teadmised prakti-
liseks kogemuseks. „Mahlategu 
on puhas füüsika, bioloogia ja 
keemia korraga.“

Kevadel pandi kooliaeda ma-
ha ka mitmeid taimi, juurikaid 

ja muud, mida hing sel hetkel 
tahtis. Nüüd oli käes aeg vilju 
maitsta. „See on tõeline Tootsi 
peenar,“ selgitas Ojaste, kelle sõ-
nul ka mitmed nunnukonkursi 
viljad tulid just koolipeenrast. 
Lisaks on plaan lasta mõnedel 
suvikõrvitsatel ja kurkidel üle 
küpseda, et loodusõpetuse õpe-
tajad saaks õpilastele näidata 
terviklikku protsessi, kuidas 
tekib uus taim. Köögiviljadest 
saadavad seemned kuivatatakse 
ning järgmisel aastal pannakse 
kastidesse uued taimed kasvama. 

10. septembril toimunud Koi-
gi moosikonkursil valiti välja pa-
rim moos, milleks osutus Kaie 
Altmetsa valmistatud alõtša-õu-
na-banaanimoos. Traditsioonili-
selt valmistatakse parimat moosi 
sada purki meeneteks ning osa 
ka müügiks. „Üle viie aasta ole-
me kasutanud moose Koigi kooli 
meenetena,“ selgitas Ojaste. 

22. septembril valmistasid ka-
heksa 3. ja 6. klassi õpilast Koigi 
kooli õppeköögis Kaie Altmet-
sa õpetuse järgi moosi. Mõned 

õpilased kinnitasid, et nad on 
varem samuti moosi keetnud 
või aidanud selle tarbeks näiteks 
õunu koorida, kuid üldjuhul on 
tehtud traditsioonilisi moose, 
mistõttu alõtša-õuna-banaani-
moosi keetmine oli huvitav. Oli 
ka õpilasi, kellele moositegu oli 
täiesti uus kogemus. 

„Selle moosi eriline maitse 
tuleb just eri õunasortide sega-
misest. Magusad õunad annavad 
juurde kreemikust,“ selgitas las-
tele Altmets. Tema sõnul võib 
kõike teha täpselt ühtemoodi, 
kuid siiski tulevad eri pottides 
ning eri aja tehtud moosid eri-
neva maitsega. 

Kõigepealt hakkasid lapsed 
õunu tükeldama. Selleks puhuks 
oli igal õpilasel enda nipp ning 
väikeseks vaidluseks läks teemal, 
milline õun siis kõige parem on. 
Altmets õpetas, et moosi sisse ei 
pea minema just kõige ilusamad 
õunad, kuid mädaõuna ei tohi 
sinna samuti panna, samas lin-
nu nokitud õun sobib hästi, kui 
kahjustatud koht välja lõigata. 

Õpilastel oli nugade käsitsemine 
hästi selge ning õunte tükelda-
mine läks nobedasti. Samal ajal 
pandi tulele ka alõtšad, et neist 
valmiks püree. Kuigi enamik pü-
reest oli Altmetsal juba eelmistel 
õhtutel valmis tehtud, said õpila-
sed ka ise sellega kätt proovida. 
Keedetud alõtšad pandi sõelale 
ning nii pressiti mahl koos vil-
jalihaga puuviljadest välja. Õpi-
lastele pakkus see tegevus huvi, 
sest sellist moosi ei olnud nad 
varem teinud ning viljade sõelast 
läbi ajamine vajas ka veidi jõu-
du. Kõike seda tehti ühe erilise 
puulusikaga, mis on peaaegu 40 
aastat vana. Lisaks alõtšadele ja 
õuntele oli vaja püreeks saa-
da ka banaanid. Lõpuks segati 
kõik kokku ja moos oligi tehtud. 
Nüüd jääb vaid oodata siltide 
valmimist ning erilisi, õpilaste 
kaasabil tehtud meeneid võibki 
kinkima hakata. 

Ojaste sõnul jätkub selliseid 
tegevusi õppeaastasse teisigi 
ning hea meel on tõdeda, et noo-
red tunnevad nende vastu huvi. 
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28. septembril tähistas Koigi 
kooli lasteaed oma 30. sünni-
päeva meeleoluka ajarännaku-
ga. Lisaks lasteaia töötajatele, 
lastele endile ja külalistele olid 
lastaiaperet tulnud tervitama 
Kalevipoeg ja Siil nagu Kalevi-
poja lasteaiale kohane. 

Pärast kolhooside lõppu 
alustas Koigi lasteaed kõigepealt 
tegutsemist eralasteaiana Elle 
Kallivere ja Hilli Kivisoo eest-
vedamisel. Kallivere selgitas, et 
kolhoosikorra lagunemise järel 
jäeti lasteaed küll esialgu alles, 
kuid vaidlus tekkis lasteaia asu-
koha pärast. 1. juulist 1992 läks 
lasteaed siiski kinni ning maja 
omanik sai kinnisvara tagasi. 

Aktiivsete naistena läksid 
Kallivere ja Kivisoo tööd kü-
sima, kuid tööd pakkuda ei 
olnud. Samas oli külas lapsi, 
kuid puudus lasteaed. Seetõttu 

ei jätnud nad jonni ning alus-
tasid lasteaia loomist. „Meil ei 
olnud maja, raha ega teadmist, 
kui palju lapsi üldse lasteaeda 
tuleks,“ selgitas Kivisoo tollast 
olukorda. 

„Küsija suu pihta ei lööda,“ 
kirjeldas ta lasteaia loomist. Te-
ma sõnul tuli pidevalt käia val-
laametnike vahet kas siis luba, 
ruume või raha küsimas, kuid 
lõpuks hakkas kõik ülespoole 
minema. Nii alustati tööd vanas 
kolhoosikontoris. 

Kallivere mäletamist mööda 
oli nende esimene pelgupaik 
täitsa maagiline koht, sest ole-
mas oli müstiline riidekapp, 
kuhu mahtusid üheksasse 
vahesse 25 lapse riided. Mär-
kimisväärne oli ka asjaolu, et 
kasvataja tegi lisaks laste õpe-
tamisele ka lõunasöögi valmis. 
„Õpetas ja kokkas korraga,“ 
selgitas ta. 

Juhuse tahtel on paljud las-

teaiale tähtsad sündmused aset 
leidnud just naljapäeval ehk 1. 
aprillil. Nii sai 1. aprillist 1994 
lasteaed valla lasteaiaks, ambu-
latooriumi majja koliti trakto-
riga samuti 1. aprillil. Peaaegu 
alati oli kolimise põhjus ruu-
mikitsikus. 2010. aastal laien-
dati pinda veelgi, kuid ikkagi 
ei mahtunud kõik lapsed ära. 
2012. aastal ühineti kooliga. 

Praegusesse asukohta jõuti 
2013. aastal koolipoiste abiga. 
„Koos siia majja jõudmisega 
saime lahti tiitlist Järvamaa kõi-
ge kehvemas seisus lasteaed,“ 
selgitas Kallivere. „ Ma loodan, 
et te ei pea enam kolima, ka 
traktoriga mitte,“ sõnas Koigi 
kooli direktor Annela Ojaste. 
Sõna võttis ka lasteaia mitte-
ametlik ristiisa Elmar Luha. 
„Lasteaed on usaldusväärne, 
seda lasteaeda tuleb hoida,“ 
sõnas ta. „Lasteaeda on aasta-
kümneid ehitatud südame ja 

suure hoolega,“ täiendas Järva 
vallavanem Toomas Tammik. 

„Lastevanematest on saanud 
töötajad,“ sõnas Kallivere. Tema 
sõnul on otsitud lasteaia suure-
nemisega sageli töötajaid ning 
tihti on leitud need just laste-
vanemate seast. Nüüdseks on 
esimesed lastaialapsed ringiga 
tagasi töötajateks tulnud ning 
nende lapsed samasse lasteaeda 
asunud. 

Nagu asukohti, nii ka nime-
sid on lasteaed vahetanud hul-
ganisti. Alustades Koigi laste-
rühma ja Koigi laste mängutoa 
nimest, lõpetades Koigi kooli 
lasteaiaga Kalevipoeg.

Lastaias on 40 kohta. Praegu 
käib suurte siilide rühmas 19 ja 
väikeste siilide rühmas 11 last.  
Ta loodab, et lapsi tuleb juurde. 
„Eks lapsevankritega inimesi 
näeb küla vahel küll, on lootust, 
et need lapsed tulevad ka varsti 
lasteaeda,“ kommenteeris ta. 

KRISTI KIRSS

A. H. Tammsaare muuseumi Var-

gamäel pedagoog-programmijuht

Albu noortekeskuse, Järva 
vallaraamatukogu ja Tammsaa-
re muuseumi projekt „Kokan-
dushuviliste noorte kaasamine“ 
sai väärilise lõpu. Noori külastas 
Järvamaa kokk Kadi Truus, kes 
tutvustas kohviku pidamist ja 
jagas nõuandeid toidu servee-
rimise kohta. Toimus ühiskok-
kamine, muuhulgas valmistati 
Kadi Truusi õunakooki, mis on 
väga maitsenud ka Evelin Ilve-
sele. Truus jagas koogi retsepti 
lahkelt nii presidendiproua kui 
ka Albu noortega.

Projekti idee tekkis Tamm-
saare muuseumis selle aasta ke-
vadel, kui hakkasime looma uue 
toiduteemalise näituse tarbeks 
sündmuseid. Soovisime kaasata 

kohalikke kokandusklubi noori 
ja toetada nende huvi toiduval-
mistamise vastu.

Koka töötoas arutles Kadi 
Truus, mis on kohviku pidami-
se juures oluline. Üheskoos leiti, 
et väga oluline on maitse, aga ka 
see, kuidas toit on serveeritud. 
„Koleda välimusega toitu küll ei 
sooviks süüa,“ lisas üks noortest. 
Oluliseks peeti ka head kliendi-
teenindust ning seda, et kohvik 
oleks ilus. Üheskoos kaunistati 
toitu nii marjade kui ka lilledega. 
„Kindlasti veendu, et lill oleks 
söödav,“ õpetas Truus.

Projekti käigus külastasid 
noored Tammsaare muuseu-
mit Vargamäel ja Albu raama-
tukogu, korraldasid kohvikuid 
ja ühiskokkamisi ning osalesid 
töötoas. Programmi toetas Eesti 
raamatukoguhoidjate ühing ja 
kultuuriministeerium.

Albu kokandushuvilised 
noored valmistasid 
kuulsat õunakooki

TOORPUDER MANDLIPIIMAGA
100 g täisterakaerahelbeid
30 g tšiiaseemneid
2 spl vahtrasiirupit
200 ml mandlipiima (või tavalist piima)
Kaunistamiseks maasikaid ja mustikaid
Sega kõik koostisosad (välja arvatud marjad) kokku ja jäta 
üleöö seisma. Hommikul kaunista marjadega.

Koigi kooli lasteaia sünnipäeval räägiti Kalevipojast 

Koigi koolis varutakse talveks 

MERILY BLUUM

Järva-Jaani lasteaia 

Jaanilill õppealajuhataja 

Järva-Jaani lasteaias tähistati 
liikumisnädalat 19.–23. sep-
tembril. Liikumisnädala hom-
mikuid alustati virgutusvõim-
lemisega, et meel ja keha üles 
ärkaks ning päevale tegusalt vas-

tu saaks minna. Nädala jooksul 
tutvusid lapsed eri spordialade 
ja sportlastega ning külastasid 
Järva-Jaanis olevaid spordiväl-
jakuid. Lasteaiahoovil toimus 
spordipäev ja lasteaiast väljas-
pool käidi matkamas. Loomuli-
kult said kõik ennast ühel päeval 
ka sportlasteks riietada. 

Lepatriinude ja Liblikate rüh-

ma lastel käis külas Paide linna-
meeskonna esindaja Arto, kes 
tutvustas jalgpalli reegleid ning 
näitas ette mõned harjutused. 
Liikumisnädala lõpetas autovaba 
päev, millest oli kõigil võimalus 
osa võtta. Kuid autovabal päe-
val ei jäänud lasteaiahoov siiski 
masinatest tühjaks, sest sinna 
vurasid krossimootorrattad, pä-

ris ehtne ralliauto ja kartauto, et 
tutvustada lastele tehnikasporti. 
Uudistamist ja põnevust jagus 
nii väikestele kui ka suurtele. 

Täname veel kord Artot, 
Mihklit, Jaanust, Maigit, Hugot, 
Siimu ja Taistot, kes muutsid 
meie lasteaia liikumisnädala 
veelgi põnevamaks ja silmaringi 
 avardavaks!

Lasteaias tähistati autovaba päeva tehnikaspordi tutvustamisega

Kaie Altmets õpetas 3. klassi ja 6. klassi huvilistele moosi 
tegemist.
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„Vabatahtliku seltsilise 
roll on tuua kellegi 
päeva rõõmu,“ selgi-
tas programmi põhi-
mõtet Gerly Algpeus, 
kes on seltsiline kahe-
le inimesele Koeru 
hooldekeskuses. 

Vabatahtliku seltsilise prog-
ramm on Eesti külaliikumise 
Kodukant eestvedamisel läbi 
viidav programm, mille ees-
märk on vabatahtlike abiga 
toetada eakaid ja täisealisi eri-
vajadustega inimesi, kes vajavad 
igapäevase eluga toimetulekul 
abi, tuge või seltsi. Järva vallas 
on programmiga liitunud neli 
seltsilist ja seitse üksikisikust 
abivajajat, lisaks paarkümmend 
Koeru hooldekeskuse elanikku, 
kes kohtuvad seltsilise ja teraa-
piakoer Emmaga.  

Gerly Algpeus on üks vaba-
tahtlikest, kes sisustab pea igal 
nädalal kahe erivajadusega ini-
mese päeva. „Mõnele abivajajale 
võib see elu muuta,“ kirjeldas ta 
programmi. 

Algpeus õpib praegu Jär-
vamaa kutsehariduskeskuses 
hooldajaks, kuid lisaks sellele 
kasvatab hobuseid, teeb näo-
maalinguid ja veab eest küla-
seltsi tegevust. „Olen paras Hunt 
Kriimsilm,“ kirjeldas ta end.  Ta 
on põhiteeks valinud hooldus-
töö, kuid lisaks sellele on teised 
tegevused kui haruteed, kuhu 
vahepeal sisse põigata. 

Algpeusele algas vabatahtli-
ku seltsilise teekond pärast in-
fotunnis käimist. „Kõigepealt 
nägin programmist videoklippi. 
Siis arvasin, et mul on juba ra-
da, kuhu suunduda. Kuna aga 
huvi ikkagi oli, siis käisin ka 
infotunnis ja pärast seda esi-
tasin kohe ka avalduse,“ rääkis 
ta. Pärast avalduse esitamist tuli 
läbida ka koolitusprogramm, 
kus räägiti suhtlemisest, aidati 
määratleda piirid ning vahetati 
kogemusi juba vabatahtlikeks 
käinud inimestega. 

„Esimese korra ees oli päris 
suur ebakindlus,“ sõnas Alg-
peus meenutades. Koeru hool-
dekeskuse kui paiga, kus seltsi-
liseks käia, pakkus ta ise välja, 
sest ta oli seal varasemalt olnud 
ka hooldaja praktikal ning koht 
oli juba tuttav. Algpeus usub, 
et sellest programmist saavad 
kasu mõlemad osapooled – nii 

inimene, kellele on vaja seltsi, 
kui ka vabatahtlik, kes tahaks 
arendada enda oskusi, panna 
ennast proovile, teha midagi 
ühiskonna heaks ning selle kõi-
ge käigus areneda. „Usun, et see 
toetab ka hooldajaks õppimist,“ 
selgitas ta. 

„Ma ei olnud ka ise kindel, 
kuidas hakkama saan,“ ütles 
Algpeus. Ta alustas Koeru hool-
dekeskuses alguses ühe abiva-
jajaga, kuid õige pea liitus ka 
teine. „Eks ka teised, kes mind 
näevad, tulevad rääkima,“ ütles 
ta. Tema sõnul on tal tekkinud 
hea rutiin käia nädalas umbes 
korra seltsiliseks. „Mu laps käib 
Koerus muusikakoolis, tundus 
hea variant seda aega hästi ära 
kasutada,“ ütles ta. 

„See oli tunne, et tahad 
minna, aga ei tea, mis saama 
hakkab,“ kirjeldas Algpeus esi-
mesi emotsioone pärast prog-
rammiga liitumist. Ta teadis 
veidi inimest, kellele ta seltsi-
liseks läks, kuid ebakindlus oli 
sellegipoolest suur, kas ühiselt 
hakkama saadakse. Nimelt on 
ühel abivajajatest kõnedefekt, 
mistõttu on keeruline tema ju-
tust aru saada. Alguses suhtles 

Algpeus temaga küsimuste abil, 
et saada vastuseid, kuid nüüd 
on üksteisemõistmine juba pa-
rem. Samuti selgitas ta välja abi-

vajaja huvid, et ühiselt nendega 
tegelda. Nii näiteks teevad nad 
ühiselt kunsti, käivad jalutamas, 
et keskkonnast välja saada, tee-
vad käte motoorika harjutusi ja 
veel muudki. 

„Suvel ma nii tihti ei käinud. 
Siis oli veidi ka paha tunne, et 
ei saanud panustada,“ sõnas 
Algpeus. Näiteks annab ta va-
hepealsel ajal abivajajatele ka 
ülesandeid, et neid tegevuses 
hoida. „Tõin maalimistarbed 
ning palusin järgmiseks korraks 
pilt joonistada,“ tõi ta näiteid 
ülesannetest. 

Algpeuse sõnul on kõiki 
oskusi, mida ta on seltsilisena 
õppinud, võimalik kasutada ka 
tavaelus. „Vanemate inimestega 
suheldes arenen väga palju ka 
ise,“ ütles ta. Seltsilisena on ta 
peamiselt õppinud empaatia-
võimet, kuulamisoskust, prob-
leemide lahendamist ja suhtle-
misoskust. 

„Peab tahtma seda teha,“ sõ-
nas ta. Algpeuse sõnul selline 
vabatahtlik tegevus kõigile ei 
sobi, kuid temale meeldib teisi 
aidata. Seetõttu usub ta, et ta on 
ka valinud õige eriala. „Algselt 
arvasin, et ei hakka kunagi ini-
mestega tegelema, sest nendega 
on keeruline, aga läks veidi tei-
siti. Eks aeg näitab, mis edasi,“ 
sõnas ta. 

Vabatahtliku seltsilise prog-
rammi Järvamaa koordinaatori 
Triin Kordemetsaga saab ühen-
dust telefonil 5695 6699.

Abivajajale võib Vabatahtliku 
Seltsilise programm elu muuta

Gerly Algpeus korjas maast tammetõrusid, et anda abi-
vajajale neid käte motoorika harjutusteks. 
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Kuhu minna Järva vallas
14. oktoobril kell 20 Vao küla-
majas retropidu Söökla-Eri. 
Tantsuks mängib Andrus Kurvits
15. oktoobril kell 11 Aruküla 
mõisas 20. Kalju Lepiku luule-
võistlus
15. oktoobril kell 12 Järva-
Jaani kultuurimajas lastepidu. 
Külla tuleb kloun Ummi, ba-
tuut, avatud Lille kohvik.
15. oktoobril kell 19 Ambla 
kultuurimajas kollektiivi Arhai-
lised mehed 10. sünnipäeva 
kontsert „Meeste vägi“. Sisse-
pääs on vaba annetus.
15. oktoobril kell 13 Aravete 
kultuurimajas eakateklubi Voki-
ratas klubiõhtul külas Merle Lilje
16. oktoobril Karinu külamajas 
lilleseade õppepäev. JAP-i pro-
jekt „Õppiv Järva maanaine II“
16. oktoobril kell 17 Imavere 
rahvamajas film „Apteeker 
Melchior. Viirastus“
18. oktoobril kell 18.30 Jär-
va-Madise koguduses alustab 
piibliring Tund Piibliga
17. oktoobril kell 19 Aravete 
kultuurimajas film „Kalev“
20. oktoobril kell 12 Ambla 
kultuurimajas teabepäev „Toi-
metulek infoküllusega“. Külas 
psühholoog Laima Parik
Järva valla sünnipäevanädal 
17.–23. oktoobril
17. oktoobril kell 15 Järva-
Jaani raamatukogu lugemis-
bingo “Aja veetmis 5“ auhin-
dade loosimine
19. oktoobril Aravete kesk-
koolis tordivõistlus „Maitsev 
kodukoht – Järva vald 5“
21. oktoobri hommikul kell 
8.11 päikesetõusul heiskame 
Järva valla lipud 
21. oktoobril kell 10 Aravete kul-
tuurimajas „Kratilugude päev“ 
21. oktoobril kell 18 Aruküla 
mõisas Järva valla sünnipäe-
va aktus
21. oktoobril kell 18 Järva-
Jaani kultuurimajas Järva val-
la sünnipäeva kontsert folkan-
sambliga Uurikad
21. oktoobril kell 20 Koeru 
kultuurimajas Järva valla sün-
nipäeva tantsuõhtu ansambli-
ga The Purple Gang
22. oktoobril kell 19 Järva-
Jaani kultuurimajas rahvama-
jade päev. Peoõhtu ansambli-
ga Tulv
16. oktoobril  Jäneda lossis 
käsitöökojad üle maa
20. oktoobril kell 15 Kangru-
mäel Ambla SK suusatajate 
seeriajooksu 3. etapp
22. oktoobril Koigi mõisas 
kooli vilistlaste kokkutulek
22.–23. oktoobril Valgehobu-
semäe Balto sügiskross 2022. 
IFSS maailmakarika etapp 
(veokoeraspordi võistlus)
25. oktoobril kell 11 Koeru 
kultuurimajas koolivaheaja ki-
no. Lastefilm „Põrsas Pepe“
27. oktoobril kell 15 Ambla 
kultuurimajas korallküünalde 
valmistamine 
27. oktoobril kell 15 Kangru-
mäel Ambla SK suusatajate 
seeriajooksu 4. etapp

Raamatukogupäevad 
20.–30. oktoobril
20.–30. oktoobril Imavere 
raamatukogus raamatute väl-
japanekud:  Karl Ristikivi 110 
ja meie raamatukogu lugejate 
lemmikraamatud
20. oktoobril Imavere raama-
tukogus ettelugemispäev alg-
klassi õpilastele ja lugemisisu 
programmiga alustamine
20. oktoobril Aravete raama-
tukogus ettelugemise päev
26. oktoobril Aravete raama-
tukogus Ambla-Aravete-Ahula 
“Naabritele külla“. Külla tule-
vad Lehtse ja Jäneda raama-
tukoguhoidjad 
1. oktoobrist 10. novembri-
ni Ahula raamatukogus näi-
tus  „Pinal“
19. oktoobril kell 17.30 Ahu-
la raamatukogus programmi 
„Vabatahtlik seltsiline“ tutvus-
tus. Üritust viivad läbi Ahula 
pansionaadi juht Marika Tu-
herm ja Triin Kordemets, kes 
on programmi Järvamaa 
koordinaator.
20. oktoobril Ahula raamatu-
kogus ettelugemispäev 
“Ühes väikeses Perviku raa-
matus“
25. oktoobril Ahula raamatu-
kogus laste joonistamispäev 
„Minu kaisukaru portree“
24. oktoobril kell 17.30 Albu 
raamatukogus programmi 
„Vabatahtlik seltsiline“ tutvus-
tus. Üritust viivad läbi Ahula 
pansionaadi juht Marika Tu-
herm ja Triin Kordemets, kes 
on programmi Järvamaa 
koordinaator.
24. oktoobril Albu raamatu-
kogus ettelugemispäev 
„Ühes väikeses Perviku raa-
matus“
1. oktoobrist 10. novembrini 
Albu raamatukogus „Üks pisi-
pilt päevas“. Külli Pesti joonis-
tuste näitus 
20. oktoobril Koigi raamatu-
kogus ettelugemispäev Koigi 
kooli algklassi õpilastele
26. oktoobril Koigi raamatu-
kogus võlulaekatund lasteaia-
le „Ametid“
20.–30. oktoobrini Koigi raa-
matukogus väljapanek Karl 
Ristikivi raamatutest
20. oktoobril Järva-Jaani raa-
matukogus ettelugemispäev 
„Ühes väikeses Perviku raa-
matus“ 
21. oktoobril külastab Järva-
Jaani raamatukogu lasteaia 
Jaanilill vanem rühm
24. oktoobril Järva-Jaani raa-
matukogus „Lugemisisu raa-
matud“ raamatuväljapanek 
25. oktoobril Järva-Jaani raa-
matukogus „Eesti kirjanike 
tähtpäevi oktoobris“ raamatu-
näitus täiskasvanutele
20.–30. oktoobril Ambla raa-
matukogus väljapanek „Raa-
matukoguhoidjad raamatus“
30. oktoobril kell 15 Aravete 
kultuurimajas halloweenipidu 
noortele

2. oktoobril tähistati Järva vallas ja Paide linnas kultuuriloo 
päevaga Juhan Leinbergi 210. sünniaastapäeva. Mees, keda tun-
takse rohkem prohvet Maltsvetina, sündis Norra mõisa maadel 
Liusvere külas Käni-Hansu talus. Pärisorjuse kaotamiseni jäi tema 
sünniaastal 1812 neli aastat.

Leinbergi elukäiku tutvustas Tartu ülikooli professor Tiit Rosen-
berg. Leinbergi elu võib tinglikult jagada kolmeks: algul talupoeg ja 
ärimees, siis üle tosina aasta prohvet ja omanimelise usuliikumise 
juht, viimased paarkümmend aastat usulembene rahvamees. 

Järva vallavanem Toomas Tammik ütles Udeval Juhan Leinbergi 
mälestustahvli avamisel, et Järvamaal ja Järva vallas osatakse mä-
lestusi elus hoida. Ajaloo ja ajalooliste isikute elude uurimine aitab 
ka mõista, kes me eestimaalastena oleme ja kust me tuleme. „Juhan 
Leinberg oli värvikas ja ettevõtlik mees. Kõigi tema mõtetega ei 
peagi nõustuma, kuid tema ettevõtlikkust võiksime endas edasi 
kanda,“ ütles Tammik. 

Pilti prohvet Maltsvetist oli raske leida, küll aga leiti kunsti-
muuseumi kogudest ühe baltisaksa kunstniku maal, mida mä-
lestustahvlil kasutatigi. Et Leinbergi sünnitalust pole midagi 
järel, otsustati mälestustahvel avada Udeva mõisa juures. Sellelt 
eemaldasid katte Toomas Tammik ja praegune Udeva mõisa 
omanik Kaarel Kutti (pildil). 

Juhan Leinberg maeti 1885. aastal Paidesse Reopalu 
kalmistule. Kahjuks varastati tema hauatähiselt nimeplaat. 
Nüüd saab tema kohta pikemalt lugeda ka seal avatud mä-
lestustahvlilt. 

Päeva teises pooles toimunud seminaril said sõna Järvamaa 
muuseumi sõprade seltsi esimees Andres Kruusmaa, kes tõi välja 
prohvet Maltsveti ja Järvamaa seosed, kirikuajaloolane Riho Saard 
ja Eesti kirjandusmuuseumi juhtivteadur Mare Kõiva. „Maltsvet 
andis meile sümboli, mis on kogu aeg aktuaalne, mis viib meid 
paremasse tulevikku – valge laeva,“ rõhutas Kõiva. 

MARIS PRAATS

23. septembril tähistas Albu 
rahvamajas oma 40. sünnipäeva 
Alburahva teater. Peole kogune-
sid nii sõprustrupid, külalised 
kui ka praegused ja endised 
trupiliikmed. Alustuseks esi-
nes rahvale Elva harrastustea-
ter. Pärast inimesi naerma ning 
mõtisklema pannud etendust 
järgnesid sünnipäevakõned. 

„Elus peab teatrit saama, 
aga Albus peab kindlasti teatrit 
saama,“ sõnas Järva abivalla-
vanem Tiina Oraste. Ta lisas, 
et Alburahva teatri etenduste 
saatel on üles kasvanud tervelt 
kaks põlvkonda. Seetõttu on 
sellisel kultuuril suur väärtus. 
„Albu kandis on sõna ilu au 
sees,“ täiendas ta. 

Peoõhtuga püüti veidi ava-
da ka teatrirahva tavalist elu. 
Näitlejaid kirjeldati kui laia 

silmaringi ja rikkaliku sõnava-
raga inimesi, kes tihti on oma 
riietuses tagasihoidlikumad kui 
enamik publikust. Näitlejaid 
publikuga võrreldi teisegi nurga 
alt. „Kahe ühiskonnagrupi va-
hel valitseb ebavõrdsus: vaataja 
istub mugavas toolis, kuid näit-

leja istumist peetakse tavaliselt 
küünilisuse märgiks. Näitlejat 
võib uurida peast jalatallani, 
kuid näitleja ise saab publikut 
silmitseda vaid akside vahelt,“ 
kirjeldati erinevusi. 

Arvatakse, et Albu vallas te-
geleti näitemänguga juba esi-

mese Eesti vabariigi ajal. Teatril 
on olnud parimatel aegadel ligi 
poolsada etenduskorda aastas, 
vahepealsed piiranguajad kim-
butasid aga korralikult. Samuti 
on kõikunud trupiliikmete arv, 
põhituumikus on umbes tosin 
inimest. 

Albus peeti teatrirahva pidu 
Alburahva 
Teatri koosseis. 
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24. septembri varahommikul 
oli Väinjärve parkla autosid täis, 
sest algamas oli traditsiooniline 
kalastusvõistlus Väinjärve Pu-
rakas. 

Seekord oli tulnud osalema 
33 kalameest kogu Eestist. Võr-
reldes eelmise aastaga osales 
kalahuvilisi pea kümne võrra 
rohkem. Keset udust järve oli ka-
lastajate ülesanne püüda kolme 
tunni jooksul kinni võimalikult 
suur haug või ahven. Seekord 
näkkas õnn kaheksale inime-

sele, kes Väinjärve põhjast kala 
kätte said.  Haugipüügi parim 
oli  86-aastane Väino Jaakus, 
kes püüdis kinni 56-sentimeet-
rise haugi, teiseks jäi Ants Rääk 
54-sentimeetrise haugiga ning 
kolmandaks Sander Liivoja 49,5 
sentimeetri pikkuse purakaga. 

Ahvanapüügis tõi suurima 
puraka koju Veljo Sarapuu, kala 
suurus oli 41 sentimeetrit. Teise 
koha saavutas Tanel Kulp (29,5 
cm) ja kolmanda koha Sergei 
Horonov (20 cm). 

MARIS PRAATS

Eesti olümpiakomitee kor-
raldatava spordinädala ajal 
toimusid Imavere koolis 29. 
septembril olümpiamängud. 
Juba neljandat korda peeta-
vatel mängudel osales seitse 
segavõistkonda ja õpetajate 
võistkond. Osa võeti kaheksast 
spordialast, kus oli võimalik 
proovile panna nii kiirus, täpsus 
kui ka koordinatsioon. Olüm-
piamängude korraldamist veda-
sid eest kooli kehalise kasvatuse 
õpetaja Taiga Laur ja üheksanda 
klassi õpilased. 

Olümpiamängudele koha-
selt avati võistlused rongkäigu, 
pidulike kõnede ning vanne-
tega. Osalejad rivistusid saalis 
koos lippude ja maskottidega. 
Tervitama oli tulnud ka Järva 
valla maskott Hundu. „Terves 
kehas terve vaim. Soovin teile 
sihikindlust ja rõõmsat spordi-
päeva,“ sõnas Järva vallavanem 
Toomas Tammik tervituskõnes. 
„Igapäevane liikumine on kõige 

tähtsam,“ lisas Imavere kooli 
direktor Tiina Lohur. 

Imavere koolis ongi iga-
päevane liikumine tähtis. Nii 
käivad lapsed palju koolispor-
divõistlustel, osalevad spordi-
sarjas „TV 10 olümpiastarti“ 
ning kogu kooliaasta jooksul 
on silmapaistvalt palju liiku-
mis- ja spordiüritusi. Lisaks 
katsetakse pilootprojektina uut 
liikumisõpetuse mudelit ning 
kooli seina ehib liikuma kutsuva 
kooli vapimärk.

„September oli koolis olüm-
piahariduse ja Euroopa spor-
dinädala kuu. Terve kuu oli 
meil hulganisti tegevusi. Rää-
kisime olümpiamängudest, 
olümpiavõitjatest, õppisime 
riikide hümne, lippe. Algklassid 
tutvusid olümpialipuga, joonis-
tasid maskotte, õppisid olüm-
piadeviisi. 4.–9. klassi õpilased 
tutvusid ka toreda seltskonna-
mänguga „Mölkky“. Algklas-
sidele toimusid numbrikek-
su võistlused. Kahe esimese 
septembrikuu nädala jooksul 

oli meil koolis üleval näitus „ 
Olümpialugu“, mis sai tellitud 
Eesti olümpia- ja spordimuu-
seumilt. 6.–9. klassi õpilased 
otsisid sealt infot ja tegid et-
tekandeid. Lisaks  osalesime 
Järvamaa koolide võistlustel,“ 
selgitas Laur spordikuu 
olemust. Tema arvates on olüm-
piamängude temaatika oluline, 
et laiendada silmaringi ning 
ühtlasi on see lõiminguprojekt, 
millega igal aastal õpitakse mi-
dagi uut.  

Lisaks olümpiakuule on lap-
sed usinasti abiks eri võistluste 
korraldamisel ja tegevuste 
eestvedamisel. Nii korraldavad 
mängujuhid 1.–3. klassi lastele 
mänguvahetunde, ühiselt käiak-
se kolm korda nädalas liikumis-
vahetunni ajal Saarekuusikus 
jalutamas, mille tulemusena 
saavad aktiivsemad aasta lõpus 
reisile.  „Algselt käisime ise õpe-
tajatega nimesid kirja panemas, 
sellest õppeaastast on vastutus 
antud õpilastele,“ selgitas Laur. 
Tema sõnul on oluline pakkuda 

selliseid tegevusi, mis noortele 
ka korda lähevad. Näiteks kor-
raldati õpilaste huvide põhjal 
eelmisel aastal maleturniir. 
„Peab selle võluvitsa leidma ja 
pakkuma tegevusi, mis lastele 
meeldivad.“

Pärast koolipäeva on õpi-
lastel võimalus oma kodusaalis 
osaleda korvpalli- ja saaliho-
kitreeningutel. Lisaks veel lii-
kumis- ja pallimängude tree-
ningud eri vanuseastmetele. 
Sarjas „TV 10 olümpiastarti“ 
osalevatele õpilastele toimub 
korra nädalas ka kergejõustiku 
treening.

 Lisaks tavapärastele kehalise 
kasvatuse tundidele annavad 
esimesel poolaastal 1.–3. klas-
sile sporditunde ka program-
mi „Sport kooli“ treenerid Piret 
Reinfeld ja Viljar Pennert, teisel 
poolaastal Viktor Mets ja Tai-
ga Laur. Koostöös rahvamajaga 
õpetatakse ka rahvatantsu 1.–4. 
 klassile. „Möllu on meil kõvas-
ti,“ võtab Laur kokku Imavere 
kooli sporditegemised. 

MARIS PRAATS

Järva-Madise koguduse õpe-
tajal Jane Vainul on üks isevärki 
hobi. Nimelt on ta viimase kahe 
aasta jooksul osalenud 13 mara-
tonil. Hiljuti läbis ta Berliini ma-
ratoni ajaga 5 tundi ja 9 minutit. 

„Vedas meil  –  mina ja mu 
tuttav saime loosiga kohad ma-
ratonile,“ selgitas Vain. Tema 
sõnul on Berliini maratonile 
saamiseks mitmeid võimalusi – 
loosiga, vanusegrupile vastava 
nõutud varasema jooksuajaga 
või spordiklubi kaudu. 

„Läks hästi, olen rahul,“ kom-
menteeris jooksu Vain, kes osa-
les Berliini maratonil teist korda. 
Varasemalt on ta tegelenud nii 
suusatamise, orienteerumise 
kui ka jooksutrenniga ning paar 
aastat tagasi hakkas Vain uuesti 
jooksmas käima. Praegu teeb ta 
trenni neli-viis korda nädalas. 

„Otseselt ajalise tulemuse ees-
märki mul ei ole. Oluline on, et 
endal oleks tore,“ sõnas Vain. 
Tema arvates on iga jooksuko-
gemus erinev, suurt rõhku ajale 
ta ei pane. Ka Berliini maraton 
oli väga eriline kogemus – see 
oli suurlinnamaraton, kus osa-
les üle 43  000 jooksja. „Mulle 
väga meeldis, et linnarahvas 
elas tohutult kaasa,“ kirjeldas ta 
õhkkonda. Tema sõnul oli igal 
kilomeetril keegi, kes julgustas 
ja innustas jooksjaid, plaksutati 
ja mängiti muusikat. 

„Viimasel kilomeetril arva-
sin, et jään kurdiks,“ sõnas ta. 

Vainule oli üllatav ja samas va-
pustav, kuidas inimesed elasid 
kaasa teiste pingutustele ja saa-
vutustele. Samuti oli ta uhke selle 
üle, et jooksis sama rada, mida 
kahekordne olümpiavõitja Eliud 
Kipchoge, kes saavutas Berliinis 
ka kõigi aegade kiireima mara-
toniaja.  

Vainu sõnul on jooksmisel 
palju nippe. „Tuleb joosta rahu-
likult, mitte kohe suuri distantse 
ette võtta ega eesmärke seada,“ 
soovitas ta algajatele ning lisas, 
et tasuks ka uurida sellekohaseid 
materjale ning saada inspirat-
siooni teiste kogemustest. Tema 
arvates on kõige parem joosta 
metsas või väikese liiklusega teel. 
„Kui on soov ennast proovile 
panna, siis tasub võistlema min-
na, kuid ei maksa heituda, kui 
jalad jäävad valusaks,“ soovitas 
ta. Lisaks on võimalik liituda 
spordiklubiga või leida treener. 
„Asja tuleb võtta rahulikult, rõõ-
muga ja mõistusega.“

SAIMA KAMS

võistluse korraldaja

1. oktoobril toimus Koigi 
võimlas järjekordne Kalle Saksa 
mälestusturniir korvpallis, mis 
on ühtlasi ka rändkarikaturniir. 
Olude sunnil peeti sedakorda 
turniiri oktoobris, mis sobis 
ideaalselt tähistama ka vana-
meistri sünniaastapäeva. Kalle 

Saks oleks saanud 4. oktoobril 
60-aastaseks. Kuigi turniirile 
oli registreerinud osalejaid roh-
kem, jõudis lõpuks kohale viis 
vaprat tiimi. Eelmise aasta võit-
ja Light Weber seekord tiitlit 
kaitsma ei jõudnud. 

Võistlused olid väga tasavä-
gised ning tihedalt püsiti üks-
teisel kannul. Seekord viis ränd-
karika koju Kalle Saksa oma 

käe alt välja sirgunud meeskond 
Sugulased koosseisus Martin 
Kasemetsa, Rauno Nurklik ja 
Rivo Nurklik. Auväärsele tei-
sele kohale tuli meeskond Kalle 
koosseisus Viljar Kams, Krist-
jan Kams, Kristo Kams ja Mait 
Mikussaar. Kolmandale kohale 
tuli külalismeeskond Paide X 
koosseisus Erdi Paris, Tarmo 
Hiiesalu ja Mihkel Lepp. 

Tore oli üle pika aja võimlas 
nii palju rahvast koos näha, 
kes mängimas, kes mängudele 
kaasa elamas. Suur tänu kohtu-
nikele Viljar Pennertile ja Erjo 
Parisele. Aitäh ka toetajatele: 
Järva vald, AS Kuma ning Er-
vin Runnel, Viljar Kams ja kõi-
ge suurem  organiseerija Elerin 
Saks. Kohtumiseni järgmisel 
aastal!

Imavere koolis hoitakse Imavere koolis hoitakse 
sporti au seessporti au sees

Jane Vain: Asja tuleb 
võtta rõõmuga

Väinjärve Purakal püüti 
poolemeetrine haug

Suurkuju mälestati turniiriga
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Väljaandja Järva Vallavalitsus

Järva -Jaani, Pikk 56, info 517 5929

Tiraaž 4388

Toimetaja Maris Praats, maris.praats@jarva.ee, info 5346 7235

Trükk AS Printall

Toimetus ootab kaastöid iga kuu viimase täisnädala 

esmaspäevaks.

Tel: 52 7 1059 
Info@vihmaveerennid.ee 

Vihmaveesüsteemide ja 
katuseturvatoodete 
paigaldus 

FEKAALIVEDU JA 
UMMISTUSTE LIKVIDEERIMINE

 Tel 384 6052 • info@jarvahaldus.ee

Reakuulutused
OÜ Estest PR ostab metsa- ja põllu-
maad. Tel 504 5215, 514 5215, 
info@est-land.ee

vutite remont. Täpsem info web.zo-
ne.ee/ teleriteremont/ Tel 5810 4539, 
es3rid@gmail.com Järva-Jaani

Sõiduautode kokkuost. Tuleme ko-
hale üle Eesti. Tel 553 3060. Väga 
kiired tehingud! Raha kohe kätte!

Müüa soodsalt kolmemeetriseid 
küttepuid. Tel 507 4553

Müüa saetud ja lõhutud kuivi küt-
tepuid (30 cm, 40 cm ja 50 cm). 
 Tel 504 5632

Müüa saetud ja lõhutud küttepuid. 

Eri pikkused. Ka kolmemeetrised. 

Tel 504 5632

Müüa puistematerjali, sõelutud 

mulda, liiva, ehitusliiva, sõelmeid, 

kruusa, killustikku.  Tel 501 3862

Müüa kuivi kütteklotse.   

Tel 504 5632

Hauaplatside hooldus ja korras-

hoid. Pakume nii ühekordset kui 

ka hooajalist hauaplatsihool-

dust. Tel:58207337.   

www. kalmistuhooldus.ee

Müüa kuivi ja märgi küttepuid koos 

kohale toomisega. Kogused täpsed, 

teenindame igal ajal.   

Info 5381 6773.

ARVI JÄRVE
ARVI HÄRM
VILLU VAAS
REIN VIRU

ENDEL ALLEMANN
MAIKEN PIMPERNEL

HELVI VILINURM
NADESTA KAMS
MAIE JÕGISTE

UUED 
VALLAKODANIKUD

ANDRI TÕNISSON
ARMIN KOITLA

SOFIA AASAMETS
CLARIKA KONRAD
ITI MARII MÄNDLA

TESSE LUNTS
GLORIA TIHANE
LOORE KIVILA

50 16 68950 16 68950 16 689
PUISTEVILLA PAIGALDUSPUISTEVILLA PAIGALDUSPUISTEVILLA PAIGALDUS

PUISTEMEES.EEPUISTEMEES.EEOÜ NELKEIRA     Tel. 523 4802

Bobcat S530+kaeveseade

- kaevetööd
- pinnase planeerimine
- tõste- ja transporttööd
- kasti mahajätmise 
   võimalus

Multilift kallur Scania P340

Laadur-ekskavaator JCB 3CX 

Tel 5565 8919 • amblapuit@gmail.com 
Pikk tn 6, Ambla

Akende, uste ja muude 
puidutoodete valmistamine 

tellimuse peale.
Seoses Koerus 

Ganvix Kaubanduse kaupluse 
sulgemisega, toimub

 SUUR
TÜHJENDUSMÜÜK
Hinnad maas kuni 50%

Asume Koerus, Paide tn 4 
(bussijaama juures)

Pood suletakse novembri lõpus 2022.a
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